



مؤتمر التقييم العربي - الدورة السابعة

7th EvalMENA

General Assembly and Evaluation Conference

Morocco, Rabat - 27-30 November 2018

National Evaluation Policies in the MENA Region: Institutional Framework and Processes at National and Sub- national levels

الرسائل:

استضافت الجمعية المغربية للتقييم والشبكة العربية للتقييم مؤتمر التقييم العربي السابع في الرباط ما بين 27 و30 نونبر 2018، والذي شارك فيه أكثر من 200 مشارك من مختلف المشارب والقطاعات، وقد تميز المؤتمر بمشاركة وحضور عدد كبير في جموع المقيمين العرب والجمعيات الوطنية، البرلمانيين وممثلين الحكومات والشركاء في منظمات وبرامج الأمم المتحدة وشركاء التنمية في المنطقة.

وعلى مدار الأيام الثلاث تم التداول في العديد من الأولويات حول مقومات وسياسات التقييم على المستويات الوطنية والجهوية، بما فيها لمقومات العرض والطلب، وتمّ عرض مجموعة تجارب وطنية ومحلية، بالإضافة إلى تجارب مقيمين شباب. كما تمّت مناقشة السبل الناجحة للإستفادة من آليات المتابعة والتقييم لأجندة التنمية المستدامة مع التشديد على أولوية عدم تخلف أحد عن الركب. وكانت الرسائل التالية:

- (1) التأكيد على ضرورة بناء ونشر ثقافة التقييم وادماج ومراعاة بعدي النوع الاجتماعي وحقوق الانسان لجهة الانصاف والمساواة في كافة مراحل التقييم من خلال أنشطة على المستوى الوطني والاقليمي/ الترابي
- (2) التأكيد على ضرورة توفير المصطلحات والتعريفات المرتبطة بالتقييم واطاحة الأدلة اللازمة باللغة العربية في سبيل اعتمادها من كافة الشركاء
- (3) التأكيد على ضرورة البناء على وتطوير قائمة الكفايات التي يجب توفرها في المقيمين في منطقتنا العربية، في سبيل تطوير نظام "اعتماد" وتطوير مناهج بناء القدرات على المستويات الوطنية والمحلية والاقليمية.
- (4) التأكيد على ضرورة اعتماد المراجعات الوطنية التطوعية لأهداف التنمية في البلدان العربية (VNR) تتركز على آليات التقييم الدامج والمراعي للنوع الاجتماعي وحقوق الانسان وتيسير تبادل الخبرات داخل الشبكة ومع كافة الشركاء

- (5) التأكيد على ضرورة مشاركة شبكات التقييم الوطنية في كافة المراجعات الوطنية التطوعية لأهداف التنمية، وحث الحكومات على تشريكها فيها،
- (6) ان التجربة المغربية في التقييم ودور البرلمان ومجلس المستشارين مثال لا بد من الاستفادة منها في البلدان العربية، وسوف تعمل الشبكة والجمعيات الوطنية في اعداد "ورقات تقييم" لنشر الممارسات الجيدة في المنطقة ومشاركتها مع حكومات ومجالس النواب في البلدان العربية،
- (7) التأكيد على ضرورة بناء وتطوير القدرات المقيمين الشباب من خلال التعاون بين الشبكة العربية والشبكات الدولية وشركائنا في المنظمات الدولية،
- (8) التأكيد على التزام الشبكة بمبدأ تقييم أجندة التنمية (Agenda 2030) وتقديم الدعم اللازم لبناء قدرات التقييم على المستويين الوطني والمحلي والتأكيد على قدرة الجمعيات الوطنية على المساعدة في ضبط جودة المراجعات الطوعية واتاحة الأدلة اللازمة
- (9) التأكيد على دور شبكة EvalMENA والجمعيات الوطنية المتقدم في كافة الشبكات الموضوعاتية (EvalSDG, Evalgender, Evalyouth) التابعة لشركاء من أجل التقييم (EvalPartners) و ضرورة تفعيل و دعم المبادرات الحديثة EvalForward وغيرها...
- (10) دعم العمل الثنائي والجماعي داخل الشبكة مما يساهم في انتاج المعرفة المتعلقة بالتقييم

الرباط، 30 نوفمبر 2018

MESSAGES:

The Moroccan Evaluation Association (AME) and the Arab Network for Evaluation (EvalMENA) hosted the 7th Arab Evaluation Conference in Rabat from 27 to 30 November 2018. The conference was attended by more than 200 participants from different sectors and sectors, representing the various national evaluation societies, parliamentarians, government officials and other partners, namely the United Nations Programs and other Development Partners in the region.

Over the course of the three days, many priorities were discussed about the national and regional evaluation capacities, systems and policies, including the supply and demand dimensions. Various national and local experiences were presented, as well as the experiences of young and emerging evaluators. Effective ways of leveraging the monitoring and evaluation mechanisms for the Agenda 2030 of Sustainable Development were also discussed, while emphasizing the priority of “no one left behind”.

The following messages emerged and were endorsed:

- 1) Emphasize the need to build and disseminate a culture of evaluation that is gender responsive and equity focused in all stages of evaluation at the national and regional levels
- 2) Emphasize the need to develop and adopt EvalMENA Glossary of Evaluation Terms and Definitions in Arabic
- 3) Emphasize the need to build on the existing efforts to develop the Evaluation Competencies to be adopted by evaluators MENA region, s system of "accreditation" by EvalMENA and further build the evaluation capacities at the national, local and regional levels.
- 4) Emphasize the importance of the processes to develop the Voluntary National Reviews (VNRs) of Agenda 2030 in the Arab countries and the need to make them more participatory in order to ensure that “no one is left behind”,

- 5) Emphasize the need for government to engage the national evaluation networks and associations in all VNRs processes
- 6) The Moroccan experience in evaluation and the role of Parliament and the Council of Counselors are shining examples to be showcased and replicated throughout the region. EvalMENA will prepare "MENA Evaluation Papers/ Briefs" to disseminate good practices in the region and share them widely with the governments and parliaments in the region
- 7) Emphasize the need to build and develop the capacities of young and emerging evaluators in the region through cooperation between EvalMENA, other international networks and our development partners,
- 8) Emphasize EvalMENA commitment to the Evaluation component in Agenda 2030, provide the necessary support to build evaluation capacity at the national and local levels, and emphasize the capacity of National associations to ensure the quality of the national reviews supported by evidence
- 9) Emphasize the role of EvalMENA in various EvalPartners' thematic networks (EvalSDGs, EvalGender+, EvalYouth, EvalIndigenous and the emerging EvalForward.
- 10) Support all forms of bilateral and multilateral collaboration within EvalMENA to contribute to the production of indigenous evaluation knowledge production.

Rabat, November 30, 2018